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Protokół nr XLVII/22 

z sesji Rady Miejskiej w Świdnicy 

odbytej w dniu 23 grudnia 2022 r. 

w sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego  

w Świdnicy przy ul. Armii Krajowej 47 

 
Tematy sesji: 

 Uchwalenie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Świdnicy na lata 2023-2035 
 Uchwalenie budżetu Gminy Miasta Świdnicy na 2023 rok 

 
 

Godzina rozpoczęcia obrad – 9.00 

Godzina zakończenia obrad – 12.45 

 

 

W sesji uczestniczyli: 
 

1. Radni Rady Miejskiej w Świdnicy - (zgodnie z listą obecności, zał. nr 1): 

Wiceprzewodniczący Rady- Lech Bokszczanin, Józef Cygan, Przewodniczący Rady- Jan 

Dzięcielski, Wiceprzewodniczący Rady- Rafał Fasuga, Wiceprzewodnicząca Rady- Joanna 

Gadzińska, Krzysztof Grudziński, Jan Jaśkowiak, Tomasz Kempa, Krzysztof Lewandowski, 

Ryszard Makowski, Danuta Morańska, Luiza Nowaczyńska, Andrzej Ora, Marcin Paluszek, 

Lesław Podgórski, Magdalena Rumiancew-Wróblewska, Zofia Skowrońska-Wiśniewska, 

Aldona Struzik, Marcin Wach, Violetta Wiercińska, Władysław Wołosz, Wiesław Żurek. 

(Nieobecny: Mariusz Kuc) 

 

2. Prezydent Miasta Świdnicy- Beata Moskal-Słaniewska 

3. Krystian Werecki - Zastępca Prezydenta Miasta  

4. Sekretarz Miasta- Maciej Rataj 

5. Skarbnik Miasta- Kacper Siwek 

6. Radca Prawny- Mariusz Starke 

7. Rzecznik Prasowy- Magdalena Dzwonkowska 

 

8. Zaproszeni Goście, m. in.: 

o Dyrektorzy Wydziałów Urzędu Miejskiego/Pełnomocnicy Prezydenta: 

- Joanna Salus-Komorowska - Dyrektor Wydziału  Przetargów i Inwestycji Miejskich 

- Małgorzata Osiecka - Dyrektor Wydziału Gospodarki Przestrzennej i Architektury 

- Maciej Gleba - Dyrektor Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej 

- Małgorzata Lubandy - Dyrektor Wydziału Transportu 

- Małgorzata Synowiec - Dyrektor Wydziału Geodezji i Gospodarki Nieruchomościami 

- Alicja Masny - Dyrektor Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej 

- Jacek Piekunko - Dyrektor Wydziału Promocji Miasta 

- Anna Skrzypacz - Dyrektor Wydziału Funduszy Zewnętrznych i Rozwoju Gospodarczego 

-  Magdalena Urbańska-Malucha - Dyrektor Wydziału Edukacji 

- Izabela Siekierzyńska - Dyrektor Wydziału Polityki Społecznej i Spraw Socjalnych 

- Apolonia Kawka-Szczygieł - Dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich 

- Ewa Suchowińska - Pełnomocnik Prezydenta ds. Nadzoru Właścicielskiego 

- Kazimierz Chajduga - Pełnomocnik Prezydenta ds. Kontroli Wewnętrznej 
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- Dorota Kruźlak - Kierownik Urzędu Stanu Cywilnego 

 

o Kierownicy Referatów/ Biur/ Pracownicy Urzędu Miejskiego: 

- Radosław Werner - Kierownik Biura Sportu i Rekreacji 

- Joanna Trojan-Skała - Główny Specjalista Referatu Kultury 

- Piotr Holband-  Referat Obsługi Informatycznej 

- Marzena Wołosz-Piskała - Wydział Gospodarki Przestrzennej i Architektury 

 

o Dyrektorzy miejskich jednostek organizacyjnych oraz spółek z udziałem gminy: 
- Ewa Cuban - Dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej 

- Anna Rudnicka - Dyrektor Świdnickiego Ośrodka Kultury  

- Dobiesław Karst - Dyrektor Muzeum Dawnego Kupiectwa 

- Zbigniew Curyl - Dyrektor Młodzieżowego Domu Kultury 

- Wojciech Burdek - Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej 

- Marek Suwalski-  Dyrektor Miejskiego Zarządu Nieruchomości  

- Tomasz Jaworski - Dyrektor Świdnickiego Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji 

- Jerzy Żądło - Dyrektor Świdnickiego Ośrodka Sportu i Rekreacji 

- Marek Fiłonowicz - Komendant Straży Miejskiej  

- Jacek Piotrowski - Prezes Zarządu Miejskiego Zakładu Energetyki Cieplnej w Świdnicy 

Sp. z o.o. 

- Marek Zawisza - Prezes Zarządu Świdnickiego Towarzystwa Budownictwa Społecznego 

Sp. z o.o. 

- Tomasz Kurzawa - Prezes Zarządu Miejskiego Przedsiębiorstwa Komunikacyjnego 

Świdnica" Sp. z o.o. 

 
         PORZĄDEK OBRAD: 

 

1. Otwarcie XLVII sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum. 

2. Przedstawienie porządku obrad XLVII sesji Rady Miejskiej. 

3. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków. 

4. Przyjęcie protokołu z XLVI sesji Rady Miejskiej. 

5. Uchwalenie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Świdnicy na lata  

2023-2035 - (zał. nr 1, projekt uchwały). 

6. Uchwalenie budżetu Gminy Miasta Świdnicy na 2023 rok - (zgodnie z uchwałą  

nr XLVI/548/10 Rady Miejskiej w Świdnicy z dnia 16.06.2010 r. w sprawie trybu prac 

nad projektem uchwały budżetowej): 

a) odczytanie projektu uchwały budżetowej 

b) odczytanie opinii Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej  

o projekcie uchwały budżetowej 

c) odczytanie opinii Komisji Budżetu przez jej przewodniczącą 

d) odczytanie stanowiska Prezydenta Miasta do opinii i wniosków Komisji Budżetu 

e) odczytanie oświadczeń Klubów Radnych dotyczących projektu budżetu 

f) podjęcie uchwały budżetowej- (zał. nr 1, projekt uchwały). 

7. Uchwalenie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla obszaru 

Świdnicy - ul. Saperów (zał. nr 1, proj. XLVII/9) 

8. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie- (zał. nr 1, proj. XLVII/: 1-8, 10-13). 

9. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 25.11.2022 r. 

10. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji.  

11. Oświadczenia i sprawy organizacyjne. 

12. Zakończenie XLVII sesji Rady Miejskiej w Świdnicy.   
 

______________________________ 
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Ad 1. Otwarcie XLVII sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski powitał Radnych oraz przybyłych Gości, 

dokonał otwarcia XLVII sesji Rady Miejskiej w Świdnicy w dniu 23 grudnia 2022 r.,  

a następnie stwierdził quorum (22 radnych) i poinformował o prawomocności obrad.  

 

_______________________________ 

 
Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - powiedział, że kilka dni temu odszedł Pan 

Daniel Perski. Za swoją działalność Daniel Perski był wielokrotnie wyróżniany i nagradzany 

m.in. tytułem Zasłużony Pracownik Administracji Państwowej, złotą odznaką Głównego 

Komitetu Kultury Fizycznej i Sportu - Zasłużony Działacz Kultury Fizycznej, Srebrnym  

i Złotym krzyżem Zasługi, Krzyżem Kawalerskim Orderu Odrodzenia Polski. Dwukrotnie 

wyróżniany był za działalność przez prezydenta Świdnicy w 2004 i 2008 r. Uchwałą z dnia  

29 grudnia 2015 r. Rada Miejska w Świdnicy nadała Danielowi Perskiemu tytuł Zasłużony 

dla Miasta Świdnicy.  

Pogrzeb odbędzie się dzisiaj na cmentarzu przy ul. Łukasińskiego  

o godz. 13.00. Poprosił o powstanie i uczczenie jego pamięci minutą ciszy. 

 

_______________________________ 

 
Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska - powiedziała, że chcieliśmy rozpocząć sesję  

od małej uroczystości - pożegnania odchodzącego na emeryturę wieloletniego dyrektora 

Wydziału Edukacji- Pana Tadeusza Niedzielskiego. Został on dyrektorem w bardzo 

specyficznym, trudnym momencie, kiedy podjęto decyzję o całkowitym przemodelowaniu  

w Polsce oświaty i powierzeniu dużej części placówek wychowawczych, edukacyjnych 

samorządom. Był to blisko 30- letni okres spędzony w urzędniczej rodzinie, kiedy samorząd 

przejmował przedszkola, szkoły publiczne, nawiązywał współpracę z placówkami 

niepublicznymi, które wtedy w Świdnicy się tworzyły. Powiedziała, że kiedy patrzy na 

dyrektorów, którzy przyszli dziś by w tej krótkiej uroczystości uczestniczyć to można 

powiedzieć, że widzi samych wychowanków Pan Dyrektora bowiem każdy z dyrektorów 

otrzymywał nominację na swoje stanowisko z rąk Pan Dyrektora Tadeusza Niedzielskiego. 

Choć czasy dla oświaty bywały różne to uważa, że można śmiało powiedzieć, że edukacja, 

nasze placówki- wszystkie bez wyjątku pracują wzorcowo i jest to też zasługa Pana 

Dyrektora, który sprawował nadzór, współpracował z Państwem, który wdrażał też różne 

kolejne zmiany, które w systemie oświaty zaistniały, m.in. wprowadzenie gimnazjów  

i w dalszym czasie ich likwidację. Przeżyliśmy wszystkie kataklizmy, wszystkie trudne 

momenty i dziś można powiedzieć, że oświata w Świdnicy, edukacja funkcjonuje tak jak 

powinna- dla dobra dzieci, dobra nauczycieli i wszystkich pracowników.  Za to bardzo 

serdecznie podziękowała. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - w imieniu całej Rady Miejskiej 

podziękował Panu Dyrektorowi za lata pracy. On sam doskonale pamięta likwidację 

gimnazjów jak po nocach dzwonili do siebie, aby móc wypracować plan  na sesję.  

 

Pan Tadeusz Niedzielski - podziękował wszystkim tym z którymi przyszło mu pracować 

przez te niemal 27 lat pracy w Urzędzie Miejskim w Świdnicy. Do pracy zatrudnił  

go Prezydent Miasta Pan Bolesław Marciniszyn i w dalszej kolejności był to Adam 

Markiewicz, Kazimierz Bełz, Wojciech Murdzek i obecna Pani Prezydent Beata Moskal-

Słaniewska, która przed chwilą w pięknych słowach go pożegnała. Podziękował  radnym 

wszystkich kadencji, wszystkim radnym z którymi miał przyjemność współpracować. Zawsze 

starał się, aby ta współpraca była jak najlepsza. Podziękował wszystkim dyrektorom, 

kierownikom miejskich jednostek organizacyjnych oraz dyrektorom jednostek oświatowych 
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zarówno tych miejskich, publicznych nad którymi miał przyjemność pełnić przez tyle lat 

"nadzór', ale on to postrzegał w kategorii współpracy oraz dyrektorom jednostek 

niepublicznych. Podziękował także wszystkim dyrektorom instytucji kultury, jednostek 

organizacyjnych z którymi miał okazję współpracować, wszystkim organizacjom 

pozarządowym z którymi się zetknął na swojej drodze zawodowej. Na zakończenie,  

w związku z tym, że jest to  okres przedświąteczny pożyczył wszystkim pięknych świąt 

Bożego Narodzenia. 

 

Życzenia Dyrektorowi Tadeuszowi Niedzielskiemu złożyli dyrektorzy placówek 

oświatowych. 

 

_______________________________ 

 

 

Ad 2. Przedstawienie porządku obrad XLVII sesji Rady Miejskiej 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przedstawił porządek obrad XLVII sesji 

Rady Miejskiej (zał. nr 2). Powiedział, że wpłynęły trzy autopoprawki Prezydent Miasta: 

- do projektu uchwały  w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Świdnicy 

na lata 2023-2035. 

- do projektu uchwały budżetowej na 2023 rok. 

- do projektu uchwały nr XLVII/11 w sprawie zmiany budżetu. 

i poprosił o ich przedstawienie.  

 

Skarbnik Miasta Kacper Siwek - powiedział, że jedna autopoprawka dotyczy budżetu jeszcze 

tego roku. Jest to autopoprawka związana z wprowadzeniem dodatkowych środków, które 

otrzymaliśmy w ramach dofinansowania w kwocie 37 000 zł. Środki te będą przeznaczone na 

zakup laptopów do domu seniora. Poprosił o jej uwzględnienie. Kolejne dwie autopoprawki 

dotyczą projektu budżetu na 2023 rok i wieloletniej prognozy finansowej na lata 2023-2035. 

Autopoprawka do projektu budżetu wynika z uwag sformułowanych przez Regionalną Izbę 

Obrachunkową w wydanej przez nią opinii pozytywnej i dotyczy przesunięcia środków 

pomiędzy rezerwami, pomiędzy rezerwą ogólną, a rezerwą celową. Rezerwa ogólna ulega 

zmniejszeniu i odpowiednio rezerwa celowa w tym przypadku ulega zwiększeniu.  

Poprosił o przyjęcie autopoprawek. 

 

w głosowaniu: za - 20, przeciw - 0, wstrzymało się - 1, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 3) 

 

porządek obrad wraz z autopoprawkami został przyjęty. 

 

_______________________________ 

 

 

Ad 3. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków  
 

W skład Komisji Uchwał i Wniosków powołano Radnych: 

 Wiesław Żurek  

 Marcin Wach 

 Krzysztof Grudziński 

 

Radni wyrazili zgodę na pracę w Komisji. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie skład Komisji: 
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w głosowaniu: za - 20, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 4) 

 

skład Komisji Uchwał i Wniosków został przyjęty. 
 

_______________________________ 
 

 

Ad 4. Przyjęcie protokołu z XLVI sesji Rady Miejskiej 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przypomniał radnym, że protokół  

z XLVI sesji był wyłożony do wglądu w Biurze Rady Miejskiej i w związku z brakiem uwag 

wniósł o jego przyjęcie: 

w głosowaniu:  

 za - 19,  przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 5) 

 

protokół z XLVI sesji Rady Miejskiej został przyjęty 

 

_______________________________ 

 

 

Ad 5. Uchwalenie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Miasta Świdnicy na lata 2023-2035  

 
Projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Świdnicy  

na lata 2023-2035 wraz z autopoprawką przedstawił Skarbnik Miasta Kacper Siwek (zał. nr 

6, 6a). 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski odczytał uchwałę nr XIII/128/2022 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu z dnia 9 grudnia 2022r.  

w sprawie opinii o projekcie uchwały w sprawie wieloletniej prognozy finansowej Gminy 

Miasta Świdnicy wraz z projektem uchwały budżetowej na rok 2023 (zał. nr  7). 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały: 

 

w głosowaniu: za - 13, przeciw - 7, wstrzymało się - 2, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 8) 

 

uchwała w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Świdnicy  

na lata 2023-2035 wraz z autopoprawką została przyjęta. 

 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr  9 do niniejszego protokołu. 

 
_______________________________ 

 

Ad 6. Uchwalenie budżetu Gminy Miasta Świdnicy na 2023 rok - 
(zgodnie z uchwałą nr XLVI/548/10 Rady Miejskiej w Świdnicy z dnia 16.06.2010 r. w 

sprawie trybu prac nad projektem uchwały budżetowej): 
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a) odczytanie stanowiska Prezydenta Miasta do opinii i wniosków 

Komisji Budżetu 

 
Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska - odniosła się do głosowania projektu uchwały  

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Świdnicy i powiedziała, że nie 

bardzo rozumie jak można głosować przeciw faktom, ale widocznie można. Przypomniała,  

że Wieloletnia Prognoza Finansowa to są matematyczne wyliczenia wynikające m.in.  

z informacji na których bazujemy przy tworzeniu, konstruowaniu budżetu. Otrzymujemy  

z Ministerstw Finansów bardzo twarde dane, które obligują nas do takiego konstruowana 

zarówno budżetu jak i Wieloletniej Prognozy Finansowej, która nie pozostawia żadnej 

wątpliwość. Jeśli ktoś neguje ewidentne fakty to zastanawia ją jaką ocenę miał  

z matematyki w szkole podstawowej. 

Główne założenia do budżetu zostały przedstawione przez Pana Skarbnika. Powiedziała,  

że do tego chciała dodać parę słów, które nie dotyczą już stricte cyfr, choć one też będą się 

pojawiać, ale dotyczą nadal faktów. 

W prezentowanych przez Pana Skarbnika planszach pokazane były finanse miasta nie na 

przestrzeni ostatniego roku czy dwóch, ale w perspektywie historycznej sięgające nawet lat 

20. Jedno co powinno zwrócić uwagę nas wszystkich to to, że do roku 2019 planowanie 

miejskich finansów, miejskich wydatków było czynnością dość stabilną, było czymś z gruntu 

przewidywalnym i patrząc na rozwój gospodarki, na dane, które otrzymywaliśmy także  

z Ministerstwa Finansów mogliśmy budżet planować w sposób spokojny, uwzględniając 

wszystkie aspekty realizacji potrzeb mieszkańców, uwzględniając potrzeby rozwojowe, 

planując inwestycje w taki sposób, aby były one spełnieniem postulatów mieszkańców, 

spełnieniem postulatów radnych. Cztery lata temu rozpoczęły się procesy, które dziś skutkują 

tym, iż nie tylko Świdnica, ale niemal wszystkie miasta w Polsce maja problemy. Nie zna dziś 

miasta, samorządu miejskiego, który mógłby planować w sposób stabilny i bezpieczny swoje 

dochody i wydatki na rok przyszły i na lata kolejne. 

Powiedziała, że chciałaby wrócić do kilku fragmentów, które referował Pan Skarbnik.  

Jej zdaniem wymagają one dodatkowego komentarza. Po pierwsze to to co my samorządowcy 

(wójtowie, burmistrzowie, prezydenci, starości, marszałkowie) sygnalizujemy od dawna. 

Odbierając nam dużą część dochodów odebrano nam stabilność planowania. Jeśli radni 

zwrócili uwagę na jedną z końcowych plansz, tą w której Pan Skarbnik prezentował wpływy 

do naszego budżetu z tytułu podatku od osób fizycznych, czyli wpływy z tego co wspólnie 

wypracowujemy to to jest nasz podatek, podatek mieszkańców, który wynika z pracy. Uważa, 

że praca jest tym słowem, które w ostatnich latach nie jest należycie doceniane i wiele osób 

zapomniało, że żyje się i otrzymuje dochody z pracy. Ta praca przekładała się na dobrobyt 

nasz jako społeczności lokalnej bo im więcej osób pracowało, im więcej osób osiągało 

wyższe dochody tym większa kwota wpływała do naszego budżetu, tym skuteczniej i ku 

satysfakcji mieszkańców, czyli tych, którzy pracują mogliśmy realizować różnego rodzaju 

potrzeby. Pan Skarbnik mówił o kwocie 93 milionów złotych. To jest coś co wynika z takiego 

logicznego myślenia co by było gdyby. Co by było gdyby rozwój Polski był stabilny, nie 

rujnowano finansów publicznych, inflacja byłaby niższa, nie odebrano samorządom dużej 

części udziałów w podatku PIT. Byłoby tak, że ze spokojem zamknęlibyśmy nasze wydatki  

i pozostałaby nam spora kwota o której byśmy wspólnie decydowali. Może spłacilibyśmy 

część dawnego zadłużenia, a może przeznaczylibyśmy kolejne pieniądze na tak potrzebne 

inwestycje w te drobniejsze zadania, które nigdy nie otrzymają dofinansowania zewnętrznego 

bo z natury rzeczy są takimi zadaniami, które nie mogą być przedmiotem wniosków.  

To jest dwadzieścia kilka milionów różnicy w naszym budżecie, które nam zabrano i to trzeba 

powiedzieć wprost.  

Kolejna kwestia to inflacja. My obserwujemy dane, które przekazuje Ministerstwo Finansów  

i nie tylko bowiem poziom inflacji badany jest też przez różne inne instytucje i słyszymy o 

inflacji 17%, 17,5%, 17.9% (to był najwyższy wskaźnik o którym słyszeliśmy w listopadzie). 

Jeśli spojrzą radni na ceny energii elektrycznej to nie wygląda to tak różowo i tak prosto bo z 

pewnością nie jest to 17%. Wzrost z 5 milionów 700 tysięcy w roku 2021 do 10 milionów 
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780 tysięcy w roku przyszłym to wzrost o ponad 5 milionów złotych. Gdyby te 5 milionów 

nie trzeba było wydatkować na energię... Powiedziała, że nie chciałaby dywagować z jakiego 

powodu energia w Polsce wzrosła, ale uważa, że radnych powinno interesować jak w tym 

wszystkim były traktowane samorządy, jak wyglądały zakupy przetargowe, w jaki sposób 

traktują nas publiczne, państwowe spółki, które nie podejmowały dialogu z samorządami, 

które składały nam oferty zupełnie nie do przyjęcia bo tam ceny energii sięgały dużo 

wyższych kwot niż ostatecznie decyzją rządu uzyskaliśmy po wielu protestach, wielu apelach. 

Kwestia np. VAT-u o który tak mocno postulowaliśmy, aby dla jednostek samorządowych 

pozostał na poziomie 0% niestety nie zostało to już wysłuchane. Gdybyśmy te 5 milionów 

odjęli z deficytu, który pokazał Pan Skarbnik to zmniejszył by on się w sposób drastyczny. 

Kwestia zadłużenia. Od kilku lat Pan Skarbnik realizuje politykę taką, aby to zadłużenie było 

zmniejszane, z różnych powodów- nikt nie lubi mieć dużych długów, to destabilizuje trochę 

możliwość wydatków, ale może, i tego nie ukrywamy, kiedyś chcielibyśmy skorzystać znów  

z kredytu inwestycyjnego. Patrząc jednak na to co dzieje się na rynkach finansowych wiemy, 

że na taki ruch sobie pozwolić nie możemy. W tym budżecie, tak jak Pan Skarbnik podkreślił 

niewiele jest zadań, które finansujemy wyłącznie ze środków własnych. Gro zadań jest takich 

na które udało nam się pozyskać dofinansowanie zewnętrzne i chwała za to wszystkim, którzy 

piszą tak skuteczne wnioski. Różne wydziały to robią, robią to też nasze spółki zewnętrzne, 

m.in. TBS i dzięki temu wpływają do nas, do Świdnicy dodatkowe pieniądze. One wpływały 

zawsze, za każdej władzy, za każdych rządów. Nikt wtedy nie jeździł po Polsce  

z kartonikami, pisaliśmy wnioski, przychodziła decyzja, umowa, myśmy to obwieszczali na 

sesjach. Wyjaśniła, że mówiąc myśmy ma na myśli samorządowców. 

Jesteśmy już po zakontraktowaniu ogromnych środków unijnych dla województwa 

dolnośląskiego. Miała przyjemność być gospodarzem krótkiej konferencji na której zarząd 

województwa przedstawiał jakie środki do naszego województwa mogą wpłynąć. Jesteśmy 

przygotowani do tego merytorycznie, mamy nie tylko bardzo dużo zamysłów, ale też 

konkretnych projektów, które będziemy chcieli przekłuwać we wnioski i składać do instytucji 

pośredniczących, w tym m.in. środki z Funduszu Sprawiedliwej Transformacji, ale też jak 

wspomniał Pan Skarbnik będziemy gotowi na to by sięgnąć po środki z Krajowego Planu 

Odbudowy. Problemem natomiast jest wkład własny bowiem województwo dolnośląskie, 

które ogółem rozwija się bardzo dynamicznie, a szczególnie Wrocław niestety nie ma już 

uprzywilejowanej pozycji, aby wkład własny przy kosztach kwalifikowanych wynosił 

zaledwie 15% i będziemy musieli wygospodarować 30 %, a jak państwo zobaczyli przed 

chwilą to co zaprezentował Pan Skarbnik to na to po prostu nas nie stać. Jedną z metod, 

najgorszą jest kredyt. Budżety samorządów są wypadkową tego co się dzieje w kraju. 

Powiedziała, że nigdy wcześniej Polska nie była tak koszmarnie zadłużona jak dzisiaj. Dług 

publiczny przekroczył wszelkie granice rozsądku, co więcej słyszymy o problemie wykupu 

państwowych obligacji przez instytucje finansowe. Nikt tego nie chce bo wie jaki jest stan 

Polski w ogóle jeśli chodzi o finanse. A tymczasem w system wpompowuje się kolejne 

pieniądze, co niestety nie pozostanie bez wpływu jeśli chodzi o poziom inflacji. Liczymy 

jednak, że w zakresie inwestycji będziemy nasze plany korygować, zmieniać.  

Odnośnie kosztów obsługi długu powiedziała, że Skarbnik pokazał jak to było w przeszłości. 

To zadłużenie nawet na początku lat 2000, szczególnie wtedy kiedy bardzo mocno znów na 

kondycji naszego miasta odbił się kryzys światowy, zadłużenie było dużo wyższe jeśli chodzi 

o proporcje do dochodu i był też taki moment kiedy koszty obsługi długu były bardzo 

wysokie i też nie było to korzystne dla miasta. Zaciągaliśmy kredyty, aby realizować 

inwestycje. Przez ostatnie lata były to setki milionów złotych, które zmieniły naszą 

infrastrukturę, które zmieniły wizerunek naszego miasta, które pozwoliły na budowę nowych 

mieszkań, dróg, rewitalizacje przestrzeni, budynków, które sprawiły, że mamy więcej 

instytucji publicznych odnowionych lub zupełnie nowych. Wszystkie te zmiany, decyzje 

uważa za dobre i z żadnej by się dziś nie wycofała i namawiałaby radnych tak samo gorąco 

jak wtedy, aby to robić. Ten dług ma więc swoje jak najbardziej merytoryczne uzasadnienie. 

Korzystaliśmy z tych pieniędzy kiedy były one tanie, a tani pieniądz jest wtedy kiedy jest 

stabilność, kiedy jest poczucie bezpieczeństwa na rynkach finansowych. W roku 2021 kiedy 
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zadłużenie miasta wynosiło ok. 117 mln zł, koszt obsługi długu wyniósł 1,430 mln zł. Można 

powiedzieć że był to jeden z najtańszych z pieniędzy w ciągu ostatnich kilkudziesięciu lat. 

Schodzimy do zadłużenia 112 milionów, ale zapłacimy za to 12 milionów. 

O oświacie moglibyśmy też  rozmawiać bardzo długo. Dysproporcje pomiędzy wydatkami na 

oświatę. a wysokością subwencji oświatowej rozjeżdżają się z każdym rokiem coraz bardziej. 

Coraz więcej do oświaty musimy dokładać. Nie mamy innego wyjścia, jest to nasz 

podstawowy obowiązek i nie ma możliwości wielkich do oszczędności. Oszczędność  

w szkołach to zakup kredy czy papieru toaletowego. Na płace, ogrzewanie, na zapewnienie 

naszym dzieciom należytych warunków pieniądze być muszą. 

Odnośnie gospodarki odpadami powiedziała, że po raz pierwszy dochodzi do sytuacji,  

że zaczynamy rozchodzić się pomiędzy dochodami a wydatkami. Dzieje się tak dlatego,  

że decyzją rządu zwiększają się z roku na rok wysokości opłat za składowanie odpadów.  

W niektórych przypadkach o 300 procent. Jest to danina, którą płacimy właśnie w tej stawce 

za śmieci. Mało kto z mieszkańców zdaje sobie z tego sprawę. Mniejsza część zostaje na 

obsługę systemu, na wywóz, na segregację.  

Powiedziała, że cała jej wypowiedź miała na celu uświadomienie, że jeśli w Polsce nie 

ustabilizuje się finansów publicznych, nie powstrzyma się inflacji, nie ustabilizuje się  

w sposób trwały i systemowy dochodów samorządów terytorialnych to będzie nam jeszcze 

trudniej niż dzisiaj. Samorządowcy postulują od 2018 roku, aby stworzyć system, który 

zapewni nam możliwość finansowania wydatków bieżących w taki sposób, aby nie 

dochodziło do paradoksalnych oszczędności jak np. gaszenie świateł. Budżet to system 

naczyń połączonych. My jesteśmy związani w sposób bardzo bezpośredni z finansami 

państwa i dochodami naszych mieszkańców. Jeżeli ktoś ten system zaburza to później stajemy 

przed dylematem jak mamy ograniczyć wydatki. Najtrudniejsze rozmowy odbyły się  

z dyrektorami jednostek kultury odnośnie tego z czego rezygnujemy, czego nie zrobimy czy 

gdzie jeszcze możemy obciąć. 10 milionów, które zapłacimy więcej za obsługę długu to 

łącznie koszt utrzymania ŚOK, biblioteki, muzeum i jeszcze by trochę zostało. 

Podziękowała Panu Skarbnikowi, wszystkim jego służbom, a także dyrektorom wydziałów  

i dyrektorom jednostek za bardzo ciężką pracę, pracę na bardzo wysokim poziomie stresu 

bowiem chcielibyśmy planować spokojnie, myśleć o perspektywach, myśleć o tym co jest 

nam jako społeczności lokalnej potrzebne, a nie pracować pod presją jak zrobić i gdzie 

oszczędzić, aby domknąć wydatki z dochodami, co zrobić abyśmy przetrwali. To budżet na 

bardzo trudne czasy. Co jeszcze przeniesie przyszłość, tego nie wiemy. W tym roku 

przyniosła nam wojnę, która też odbija się w sposób niezwykły, także na finansach Świdnicy. 

Ma nadzieję, że takich przykrych niespodzianek w przyszłości nie będzie. Liczy, że finansami 

będą zajmować się fachowcy, wszędzie, nie tylko w Świdnicy bo w Świdnicy mamy 

znakomitych fachowców i jeszcze raz przekazała ukłony w stronę Pana Skarbnika, który 

ogromnym stresem przypłacił konstruowanie budżetu na rok 2023, ale jak widać wybrnął  

z tego i opinia RIO jest pozytywna. Tak trudne budżety przyjmowane są w większości 

polskich miast, z deficytami, w dużej niepewności i brak poczucia stabilności. Ponownie 

wyraziła nadzieję, że finansami państwa zajmą się fachowcy, którzy będą myśleli nie tylko  

o tym co zdarzy się przy urnie wyborczej, tylko co stanie się z Polską za lat 5, 10, 15, tak jak 

my staramy się myśleć o tym w Świdnicy kiedy nas już nie będzie na tej sali, kiedy inni 

przejmą zarządzanie samorządem, a chcielibyśmy, aby miasto dla naszego wspólnego dobra 

rozwijało się stabilnie, równomiernie i dla mieszkańców. Poprosiła o przyjęcie projektu 

budżetu. Wyraziła nadzieję, że jeśli będziemy uchwałę budżetową korygować w ciągu roku to 

będą to tylko pozytywne korekty, pozytywne dla Świdnicy. 

 
b) odczytanie projektu uchwały budżetowej 

 
Projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Miasto Świdnicy na 2023 rok (zał. 

nr 10) wraz z autopoprawką (zał. nr 10a) przedstawił Skarbnik Miasta Kacper Siwek. 

Wyjaśnił, że uwaga RIO przedstawiona w uchwale w sprawie opinii o przedłożonym przez 

Prezydenta Miasta Świdnicy projekcie uchwały budżetowej na rok 2022 to jego błąd, jego 
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pomyłka przy konstruowaniu uchwały budżetowej. Dotyczy to kwestii związanych  

z poziomem rezerwy celowej na zarządzanie kryzysowe. Ustawa o zarządzaniu kryzysowym 

mówi, że rezerwa na ten cel nie powinna być mniejsza niż 0,5 procenta wydatków bieżących 

pomniejszonych o wydatki inwestycyjne i wydatki na obsługę długu. Błędnie przyjął,  

tj. zamiast wydatków inwestycyjnych wskazał na całość wydatków majątkowych i w ten 

sposób została wyliczona rezerwa. Autopoprawką korygowany jest ten błąd. Poprosił o jej 

uwzględnienie. 

Druga uwaga sformułowana przez RIO to kwestia pokrycia deficytu. W WPF założone było, 

że pokrywamy deficyt w pierwszej kolejności wolnymi środkami, w budżecie natomiast,  

że z tytułu kredytu. Autopoprawka koryguje to wszystko.  

Przeprosił za ww. pomyłki. 

 

c) odczytanie opinii Składu Orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej 

 
Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski odczytał uchwałę XIII/129/2022 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu z dnia 9 grudnia 2021 r.  

w sprawie opinii o przedłożonym przez Prezydenta Miasta Świdnicy projekcie uchwały 

budżetowej na rok 2022 (zał. nr 11) oraz uchwałę XIII/130/2022 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu z dnia 9 grudnia 2021 r. w sprawie opinii  

o możliwości sfinansowania deficytu Miasta Świdnicy przedstawionego w projekcie uchwały 

budżetowej na 2023 rok (zał. nr 12) 

 

d) odczytanie opinii Komisji Budżetu przez jej przewodniczącą 

 
Radna Magdalena Rumiancew-Wróblewska - na wczorajszym posiedzeniu Komisji Budżetu  

i Finansów Pan Skarbnik przedstawił projekt uchwały budżetowej na 2023 rok. Po dyskusji 

radni zagłosowali. Głosowało 6 radnych: za 3 osoby, przeciw 1 osoba, wstrzymały się  

3 osoby. Ostatecznie Komisja zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

Podziękowała Panu Skarbnikowi za przygotowanie dzisiejszej prezentacji, za wnikliwe, 

obrazowe i bardzo przystępne przedstawienie informacji nie tylko o budżecie ale o stanie 

finansów naszego miasta. jest to wiedza potrzebna wszystkim radnym, mieszkańcom. 

Powiedziała, ze jest przekonana, ze dopóki Pan Skarbnik stoi na straży naszego budżetu to 

mieszkańcy, radni pani prezydent mogą być spokojni o finanse i funkcjonowanie naszego 

miasta. 

 

e) odczytanie oświadczeń Klubów Radnych dotyczących projektu 

budżetu 

 
Wiceprzewodniczący Rady Rafał Fasuga- przedstawił pozytywne stanowisko Klubu Radnych 

NOWA LEWICA (zał. nr 13) 

 

Radny Luiza Nowaczyńska - przedstawił negatywne stanowisko Klubu Radnych PRAWO I 

SPRAWIEDLIWOŚĆ (zał. nr 14) 

 

Radny Jan Jaśkowiak- przedstawił negatywne stanowisko Klubu Radnych WSPÓLNOTA 

SAMORZĄDOWA ZIEMI ŚWIDNICKIEJ (zał. nr 15) 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski- przedstawił pozytywne stanowisko Klubu 

Radnych PLATFORMA OBYWATELSKA (zał. nr 16) 
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f) podjęcie uchwały budżetowej 

 
Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Miasto Świdnicy na 2023 rok wraz z autopoprawką: 

 

w głosowaniu: za - 13, przeciw - 9, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 17) 

 

uchwała w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Miasto Świdnicy 

 na 2023 rok została przyjęta 

 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu. 

 
_______________________________ 

 

 

Ad 7. Uchwalenie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego dla obszaru Świdnicy - ul. Saperów  

 
Dyrektor Wydziału Gospodarki Przestrzennej i Architektury Małgorzata Osiecka powiedziała, 

że projekt planu objął granicami swoimi dwa plany miejscowe dotychczas obowiązujące. 

Jeden najstarszy plan, który nie spełniał już wymogów ustawowych i część planu gdzie były 

wnioski i obszar przekształceń był już tak duży, że należało przygotować odpowiednie 

ustalenia. Rada Miejska w dniu 30 sierpnia 2021 roku podjęła uchwalę o przystąpieniu  

do opracowania tego planu. W wyniku postępowania, zgodnie z regulaminem udzielania 

zamówień publicznych została wyłoniona Pracownia Urbanistyczna Firma Handlowo-

Usługowa z Jeleniej Góry, która podjęła się opracowania tego planu. Jej przedstawicielem, 

którego dzisiaj gościmy jest Pani Magdalena Kwasiuk, która przedstawi projekt, opowie 

również o procedurze i ustaleniach  planu.  

 

Pani Magdalena Kwasiuk - przedstawiciel firmy DOM przedstawiła projekt uchwały  

nr XLVII/9 w sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla 

obszaru Świdnicy - ul. Saperów (zał. nr 19). 

 

W sprawie projektu uchwały głos zabrali: 

 

Radny Jan Jaśkowiak - zapytał czy  droga, która będzie prowadziła przez  park w kierunku 

ulicy Saperów będzie dwukierunkowa czy jednokierunkowa? 

 

Pani Magdalena Kwasiuk - przedstawiciel firmy DOM - to zależy jak miasto zdecyduje  

w tym zakresie. Tak jak mówiła może być to w formie ciągu pieszo-jednego. Kwestia 

organizacji ruchu to już kwestia późniejsza do ustalenia na etapie realizacji lub po 

zrealizowaniu tej drogi. 

 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr XLVII/9: 

w głosowaniu: za - 19, przeciw - 1, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 20) 

 

projekt uchwały nr XLVII/9 został przyjęty. 
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Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 8. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie 

 
Ad 8.1. 

Projekt uchwały nr XLVII/1 zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia czasu bezpłatnego 

nauczania, wychowania i opieki oraz określenia opłat za korzystanie z wychowania 

przedszkolnego  w przedszkolach i oddziałach przedszkolnych w szkołach podstawowych 

prowadzonych przez Gminę Miasto Świdnica przedstawiła Dyrektor Wydziału Edukacji 

Magdalena Urbańska-Malucha (zał. nr 22). 

 

Komisja  Budżetu i Finansów wydała  pozytywną opinię w sprawie projektu uchwały. 

 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 

 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr XLVII/1: 

w głosowaniu: za - 20, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 23) 

 

projekt uchwały nr XLVII/1 został przyjęty. 

 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 24 do niniejszego protokołu. 

 

 

Ad 8.2. 

Projekt uchwały nr XLVII/2 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku 

przetargowego trybu zawarcia umowy najmu lokalu użytkowego – stoiska handlowego nr 11 

o powierzchni 7,40 m
2
, mieszczącego się przy Placu Grunwaldzkim 12 w Świdnicy 

przedstawiła Dyrektor Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej Alicja Masny (zał. nr 25). 

 

Komisja  Budżetu i Finansów  oraz Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury wydały  

pozytywną opinię w sprawie projektu uchwały. 

 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 

 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr XLVII/2: 

w głosowaniu: za - 20, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 26) 

 

projekt uchwały nr XLVII/2 został przyjęty. 

 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 27 do niniejszego protokołu. 
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Ad 8.3. 

Projekt uchwały nr XLVII/3 w sprawie przyjęcia Programu osłonowego "Korpus Wsparcia 

Seniorów" w Gminie Miasto Świdnica w 2023 roku przedstawił Zastępca Dyrektora 

Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Wojciech Burdek (zał. nr 28). 

 

Komisja  Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa wydała  pozytywną opinię w sprawie projektu 

uchwały. 

 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 

 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr XLVII/3: 

w głosowaniu: za - 20, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 29) 

 

projekt uchwały nr XLVII/3 został przyjęty. 

 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 30 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 8.4. 

Projekt uchwały nr XLVII/4 w sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego uchwały w sprawie 

uchwalenia Statutu Gminy Miasto Świdnica (zał. nr 31). 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - powiedział, że projekt uchwały został 

przygotowany z uwagi na obowiązek ustawowy. Jeśli nastąpiły jakieś zmiany w danej 

uchwale to należy w ciągu 12 miesięcy przygotować tekst jednolity dlatego też jest teraz 

procedowany ten projekt uchwały. 

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

Radny Jan Jaśkowiak - zapytał czy w projekcie uchwały nie ma żadnych dodatkowych zmian 

związanych z wyborem do poszczególnych komisji lub funkcją przewodniczącego nie 

podejmujemy żadnych decyzji w tym momencie? 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - odpowiedział, że jest to tekst jednolity 

uchwały zmienianej uchwałami w ciągu roku. Nie ma żadnych dodatkowych zmian. 

 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr XLVII/4: 

w głosowaniu: za - 20, przeciw - 0, wstrzymało się -1, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 32) 

 

projekt uchwały nr XLVII/4 został przyjęty. 

 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 33 do niniejszego protokołu. 
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Ad 8.5. 

Projekt uchwały nr XLVII/5 w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej Województwu 

Dolnośląskiemu przedstawił Dyrektor Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej Maciej Gleba 

(zał. nr 34). 

 

Komisja  Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury oraz Komisja Budżetu i Finansów wydała  

pozytywną opinię w sprawie projektu uchwały. 

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

Radny Wiesław Żurek - poprosił o precyzyjną informację na temat terminu zakończenia 

budowy I etapu Alei Niepodległości. 

 

Dyrektor Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej Maciej Gleba - odpowiedział, że przyjęty 

termin realizacji inwestycji to 31 październik 2023 r. przy czym będziemy próbować ten 

termin skrócić. Do dzisiaj firma drogowa Hybmar dała się poznać Świdnicy z dobrej strony. 

Wykonawca ten zrealizował w mieście trzy inwestycje drogowe: dwa etapy na ul. 

Kraszowickiej oraz ul. Polna Droga. Mamy zapewnienia ze strony wykonawcy, że będziemy 

zmierzać w kierunku skrócenia tego terminu. Dużo zależy tez od aury bowiem jeśli zima 

odstąpi to na pewno firma przystąpi do prac związanych z wykonywaniem kolejnych etapów. 

 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr XLVII/5: 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 35) 

 

projekt uchwały nr XLVII/5 został przyjęty. 

 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 36 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 8.6. 

Projekt uchwały nr XLVII/6 w sprawie skierowania do uzgodnienia z Ministrem Kultury  

i Dziedzictwa Narodowego projektu zmian statutu Muzeum Dawnego Kupiectwa w Świdnicy 

przedstawił Główny Specjalista Referatu Kultury Joanna Trojan-Skała (zał. nr 37). 

 

 

Komisja  wydała  pozytywną opinię w sprawie projektu uchwały. 

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

Radny Krzysztof Lewandowski - poprosił o więcej informacji na temat zapisu § 13 ust. 3 pkt 

7, który mówi, że działalność muzeum może być prowadzona w zakresie drobnych usług 

gastronomicznych na rzecz zwiedzających muzeum. 

 

Dyrektor Muzeum Dawnego Kupiectwa Dobiesłw Karst - w zapisie tym chodzi o to, aby 

wiele wydarzeń muzealnych, kulturalnych, które odbywają się w muzeum od lat miały 

również podstawę prawną. Przy wielu wernisażach podawane są drobne poczęstunki              

w postaci dań związanych z jakimś wydarzeniem. Co roku np. muzeum bierze udział  

w Europejskich Dniach Dziedzictwa i dwa lata temu tematem przewodnim tego wydarzenia 

była tradycja smaków. Chcemy, żeby to miało podstawy prawne, aby nie zarzucono nam,  

że częstujemy gości muzeum jakimiś potrawami, a nie mamy tego w statucie. Wiele muzeów 
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w Polsce takie zapisy w statucie posiada. Powiedział, że dodając te poprawki opierali się na 

statutach nowoczesnych  muzeów. 

 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr XLVII/6: 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 38) 

 

projekt uchwały nr XLVII/6 został przyjęty. 

 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 39 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 8.7. 

Projekt uchwały nr XLVII/7 w sprawie przyjęcia Regulaminu utrzymania czystości i porządku 

na terenie Gminy Miasto Świdnica przedstawił Zastępca Prezydenta Krystian Werecki (zał. nr 

40). 

 

Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury wydała  pozytywną opinię w sprawie 

projektu uchwały. 

 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 

 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr XLVII/7: 

w głosowaniu: za - 20, przeciw - 0, wstrzymało się -1, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 41) 

 

projekt uchwały nr XLVII/7 został przyjęty. 

 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 42 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 8.8. 

Projekt uchwały nr XLVII/8 w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług  

w zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości  

i zagospodarowania tych odpadów, w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości 

opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi przedstawił Zastępca Prezydenta Krystian 

Werecki (zał. nr 43). 

 

Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury wydała  pozytywną opinię w sprawie 

projektu uchwały. 

 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 

 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr XLVII/8: 
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w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 44) 

 

projekt uchwały nr XLVII/8 został przyjęty. 

 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 45 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 8.9. 

Projekt uchwały nr XLVII/10 w sprawie ustalenia stawki za 1 km przebiegu pojazdu, 

uwzględnianej przy obliczaniu zwrotu rodzicom kosztów przewozu dzieci, młodzieży, uczniów 

oraz rodziców przedstawiła Dyrektor Wydziału Edukacji Magdalena Urbańska-Malucha (zał. 

nr 46) 

 

Komisja  Budżetu i Finansów wydała  pozytywną opinię w sprawie projektu uchwały. 

 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 

 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr XLVII/10: 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 47) 

 

projekt uchwały nr XLVII/10 został przyjęty. 

 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 48 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 8.10. 

Projekt uchwały nr XLVII/11 w sprawie zmiany budżetu wraz z autopoprawką przedstawił 

Skarbnik Miasta Kacper Siwek (zał. nr 49, 49a). 

 

Komisja  Budżetu i Finansów wydała  pozytywną opinię w sprawie projektu uchwały. 

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

Wiceprzewodniczący Rady Rafał Fasuga - zapytał z czym związana jest subwencja 

wypłacona dla oświaty? 

 

Skarbnik Miasta Kacper Siwek - to są środki przeznaczone na wynagrodzenia i pochodne 

m.in. w jednostkach oświatowych. 

 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr XLVII/11: 

w głosowaniu: za - 11, przeciw - 6, wstrzymało się -4, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 50) 

 

projekt uchwały nr XLVII/11 wraz z autopoprawką został przyjęty. 

 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 51 do niniejszego protokołu. 
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Ad 8.11. 

Projekt uchwały nr XLVII/12 zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Miasta Świdnicy przedstawił Skarbnik Miasta Kacper Siwek (zał. nr 52). 

 

Komisja  Budżetu i Finansów wydała  pozytywną opinię w sprawie projektu uchwały. 

 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 

 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr XLVII/12: 

w głosowaniu: za - , przeciw - , wstrzymało się -, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 53) 

 

projekt uchwały nr XLVII/12 został przyjęty. 

 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 54 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 8.12. 

Projekt uchwały nr XLVII/13 w sprawie ustalenia wydatków, które nie wygasają z upływem 

roku budżetowego 2022 przedstawił Skarbnik Miasta Kacper Siwek (zał. nr 55). 

 

Komisja  Budżetu i Finansów wydała  pozytywną opinię w sprawie projektu uchwały. 

 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 

 

Komisja Uchwał i Wniosków poinformowała, że w sprawie projektu uchwały nie wpłynął 

żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały  

nr XLVII/13: 

w głosowaniu: za - 18, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych- zał. nr 56) 

 

projekt uchwały nr XLVII/13 został przyjęty. 

 

Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 57 do niniejszego protokołu. 

 

_______________________________ 

 
 

Ad 9. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 

25.11.2022 r. 

 
Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - w związku z tym, że radni otrzymali 

sprawozdanie na piśmie poprosił o ewentualne pytania radnych. 

 
Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska - zwróciła uwagę na wydarzenie, które jest 

ważne i było oczekiwaną przez nas decyzją. Na prośbę Marszałka Cezarego Przybylskiego  

w Świdnicy zorganizowana została konferencja dotycząca przekazania informacji przez 
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Zarząd Województwa Dolnośląskiego o podpisaniu umów z Komisją Europejską dotyczących 

finansowania programów regionalnych w perspektywie finansowej 2021-2027. Dodatkową 

dobrą informacją, którą przekazano na tym spotkaniu była wiadomość, iż dwa ZIT-y: 

wałbrzyski i południowy otrzymały wsparcie większe niż się spodziewaliśmy początkowo, tj. 

wsparcie z Funduszu Sprawiedliwej Transformacji w kwocie 204 milionów złotych. Odbyły 

się już spotkania ws. obu ZIT-ów. Ustaliliśmy jaki algorytm pozwoli, pomoże nam podzielić 

kwoty pomiędzy gminy naszego regionu. Ogółem na Dolny Śląsk wpłynie w najbliższych 

latach (mowa tylko o pomocy regionalnej, nie chodzi tu o programy horyzontalne i KPO) 

około 11 miliardów złotych. To więcej niż w poprzedniej perspektywie. Jest to efektem 

ustanowienia dla Polski i dla obszarów Dolnego Śląska Funduszu Sprawiedliwej 

Transformacji. Powiedziała, że chciałaby tutaj bardzo mocno zaznaczyć rolę Prezydenta 

Wałbrzycha Romana Szełemeja, który czynił starania o to, aby nasz region został do tego 

dodatkowego funduszu, ustalonego przez Komisję Europejską kilka lat temu, włączony. 

Łącznie Polska otrzyma 14 miliardów euro z FST. Dzisiaj już wiemy, że znaczna część tej 

kwoty trafi do naszego regionu. Jesteśmy przygotowani, aby o te pieniądze występować. Będą 

one dotyczyć głównie poprawy efektywności energetycznej, poprawy klimatu, rozbudowy 

sieci ścieżek rowerowych, zazieleniania miasta, dużych modernizacji dotyczących zarówno 

naszego MZEC jak i mniejszych instalacji ciepłowniczych. Będą też środki skierowane do 

instytucji publicznych. Będziemy chcieli przeprowadzić to co bardzo nas interesuje, czyli 

kompleksowe termomodernizację obiektów, być może także urząd miejski, ale przede 

wszystkim nasze przedszkola od których będziemy chcieli zacząć i to jest dla nas bardzo 

istotne. Powiedziała, że tak jak już wspominała problemem są wkłady własne, ale liczy tutaj 

na konstruktywne rozmowy pomiędzy nami, a stroną rządową. Takie rozmowy już się toczą, 

m.in. za pośrednictwem Związku Miast Polskich. Wyraziła nadzieję, że z tego tytułu będzie 

mogła przekazywać dobre wieści. Powiedziała, że dobra wiadomość, która  też dotyczy 

pieniędzy jest taka, że pierwszą tego typu kwotę już zobaczyliśmy w budżecie. Mianowicie 

Świdnica podpisała umowę z Narodowym Funduszem Ochrony Środowiska na program 

Ciepłe mieszkanie. To kolejne pieniądze, które za pośrednictwem samorządu trafią do 

docelowych beneficjentów, którymi będą właściciele mieszkań w budynkach 

wielorodzinnych. Pieniądze te będzie można przeznaczyć na zmianę systemu ogrzewania, ale 

też miedzy innymi np. na wymianę okien, aby podwyższyć parametry w swoim mieszkaniu. 

Szczegóły będziemy przekazywać mieszkańcom w czasie spotkań. Mamy już bardzo duże 

doświadczenie w wydziale Pana Gleby u którego cała komórka zajmuje się wsparciem 

mieszkańców, indywidualnych osób, które o pieniądze takie będą chciały aplikować. To też 

bardzo dobra wiadomość.  

Są to z ostatniego okresu dwie najważniejsze informacje bowiem one rzutują  na finanse 

miasta i na możliwość realizacji zadań. 

 

Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 25.11.2022 r. - zał. nr 58.  

W załączeniu:  

 sprawozdanie ze stanu i struktury bezrobocia w mieście Świdnica- zał. nr  58a. 

 informacja dot. wydanych zarządzeń Prezydenta Miasta- zał. nr 58b 

 wykaz postępowań podprogowych o wartości od 85 000 do 130 000 zł, zgodnie  

z Regulaminem udzielania zamówień podprogowych o wartości do 130 000 zł netto, 

(sporządzony od dnia 24.11.2022 r. do dnia 21.12.2022 r.) zał. nr  58c 

 wykaz przetargów przeprowadzonych zgodnie z ustawą o gospodarce nieruchomościami 

(sporządzony od dnia 24.11.2022 r. do dnia 21.12.2022 r.)- zał. nr  58d 

 wykaz przetargów przeprowadzonych zgodnie z ustawą Prawo zamówień publicznych  

(sporządzony od dnia 24.11.2022 r. do dnia 21.12.2022 r.)- zał. nr  58e 

 
_______________________________ 
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Ad 10. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji.  

 
Interpelacje odczytali oraz złożyli zapytania radni: 

- Zofia Skowrońska-Wiśniewska……………….......……......................… (zał. nr 59-60) 

- Krzysztof Lewandowski zapytał: 

 jakie są plany i przeznaczenie dla lokalu gastronomicznego- dawna Piwnica 

Imzurowa, która jest pod muzeum. Widać, że tam prowadzone są intensywne 

prace remontowe. Wszyscy są zainteresowani co tam będzie. Czy ma może to 

związek ze statutem muzeum i tam będzie gastronomia prowadzona? 

 w budżetu przeznaczane jest pół miliona na remont mieszkania przy  

ul. Chrobrego? Czemu służyć ma to mieszkanie, kto je użytkuje? 

 czy jeśli wróci zima to czy mamy środki na odśnieżanie? 

- Luiza Nowaczyńska - powiedziała, że ulice, które są wskazane w wykazie do 

odśnieżania w tamtym roku nie były ani razu odśnieżone i w tym roku też nie. 

Mieszkańcy, którzy dzwonią i proszą o odśnieżenie to odpowiada im się, że są 

ważniejsze sprawy. Ona sama pozwoliła sobie zadzwonić i powiedziano jej, że inne 

ulice poza tymi głównymi są odśnieżane jak Straż Miejska zgłosi, że jest zagrożenie 

życia. Nasuwa się pytanie po co więc je wykazywać…............................… (zał. nr 61) 

- Jan Jaśkowiak - na poprzedniej sesji przyszła grupa mieszkańców wzburzona 

informacjami związanymi z punktem segregacji odpadów przy ul. Okrężnej. Pan 

wiceprezydent zadeklarował, że miasto postara się żeby takie spotkanie zorganizować 

z przedstawicielami firmy zarówno dla radnych jak i mieszkańców. Czy w tej kwestii 

zostały juz powzięte jakieś konkretne informacje i przedsięwzięcia, aby do takich 

spotkań doszło? 

- Marcin Paluszek - w imieniu mieszkańców Osiedla Młodych, głównie tych 

uczęszczających do klubu seniora poprosił, aby zajęcia dla seniorów typu pilates, joga 

były kontynuowane w przyszłym roku. Uczestnicy klubu seniora są zaniepokojeni, że 

te zajęcia nie będą kontynuowane. Poprosił, aby wygospodarować środki bowiem 

wielu mieszkańców- seniorów korzysta z tego typu zajęć i byłoby dobrze byśmy 

mogli wciąż kierować taką ofertę do naszych osiedlowych seniorów. 

 

_______________________________ 

 

 

Ad 11. Oświadczenia i sprawy organizacyjne. 

 
Radny Andrzej Ora - odczytał oświadczenie- oburzenie podpisane przez 8 radnych dot. 

terminu sesji (zał. nr 62). 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - odnosząc się do odczytanego przez radnego 

Orę oświadczenia powiedział: "Wysoka Rado, chciałbym oświadczyć, że miliony Polaków są 

w pracy i nie mają jeszcze świąt. Radni nie są wyjątkiem. Jeżeli my mamy pracować przed 

świętami to będziemy pracować, tak jak miliony Polaków, którzy ciężko pracują w dobie 

inflacji i kryzysu na chleb". 

 

Radna Violetta Wiercińska - powiedziała, że w imieniu klubu radnych Rady Miejskiej 

Platformy Obywatelskiej chciałaby złożyć mieszkańcom Świdnicy najserdeczniejsze życzenia 

zdrowych, radosnych świąt Bożego Narodzenia, aby były one przepełnione miłością, ciepłem 

i pokojem. Życzymy, aby nowy 2023 rok był rokiem pokoju, solidarności, braterstwa oraz 

dobroci, a dobro, którym darzycie innych niech po wielokroć wraca. 

 

Radny Jan Jaśkowiak - powiedział, że chciałby wszystkich serdecznie zaprosić na kolejną już 

edycje Orszaku Trzech Króli, który tradycyjnie wyruszy w dniu 6 stycznia o godz. 14 z Placu 
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Jana Pawła II. W radosnej atmosferze będziemy kolędować, a później na rynku odbędzie się 

wspólna biesiada. Zaprosił również na świdnickie kolędowanie, które odbędzie się 15 

stycznia w Katedrze Świdnickiej o godz. 19. Będzie to również niezwykły wieczór. 

Powiedział także, że dołącza się do życzeń koleżanki radnej i też chciałby w imieniu klubu 

Wspólnota Samorządowa złożyć najserdeczniejsze życzenia pokoju i miłości w sercach. 

 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska - powiedziała, że ponieważ z opiniami klubów 

nie można dyskutować więc to nie będzie dyskusja tylko oświadczenie: 

"Oświadczam Państwu, że do hipokryzji klubów PiS (bo defacto są dwa kluby PiS) już się 

przyzwyczaiłam, urzędnicy także, ale nie przyzwyczaję się nigdy do kłamstw jakie głosicie 

Państwo w przestrzeni publicznej. Nie wiem kto z Państwa analizował czyj budżet bo na 

pewno nie Świdnicy, w związku z tym, chcę sprostować informacje, które w tej  przestrzeni 

publicznej się znalazły. Zadłużenie miasta Świdnicy w ciągu ostatnich lat maleje. W tym roku 

planujemy znów zmniejszenie go z kwoty 115 na 112 milionów. Nie wiem z którego budżetu, 

z jakiego miasta wzięli Państwo kwotę 150 milionów. Jak widać nie tylko sztuka liczenia, ale 

też sztuka czytania ze zrozumieniem też jest sztuką dla niektórych niedostępną. Idąc w ślad za 

tym miasto zamierza zaciągnąć kredyt w wysokości nie 16 a 7 milionów 750 tysięcy, który 

posłuży na spłatę zobowiązań z lat ubiegłych. Chcę też z całą mocą podkreślić, że wzrost 

kosztów obsługi kredytu wynika tylko i wyłącznie z nieodpowiedzialnej polityki rządu 

zjednoczonej prawicy i z kompletnego braku odpowiedzialności osoby, która przynosi nam 

wstyd w całym świecie w tej chwili, czyli prezesa Narodowego Banku Polskiego, który 

doprowadził do tego, że nie tylko samorządy, ale też Polacy mają ogromne trudności ze spłatą 

różnego rodzaju zobowiązań. Chcę też w sowim oświadczeniu podkreślić, że jeśli Państwo 

szukają pieniędzy na odśnieżanie, albo tak jak słyszała, że radny Lewandowski chciał gazetą 

dokończyć ulicę Kraszowicką więc ja oświadczam, że wskazuje Państwu lepsze źródło 

dofinansowania tych kilka miliardów, które władowaliście  w TV PiS- tubę propagandową, 

która okłamuje, zakłamuje rzeczywistość, która trwoni pieniądze także z naszych podatków 

wiec proszę szukajcie tam też pieniądze na różne potrzeby, m.in. na stosowne rekompensaty 

do budżetów samorządowych z których to budżetów wypompowano w ostatnich latach około 

20 miliardów złotych. Są to dane Związku Miast Polskich po przeprowadzeniu analizy 

wszystkich budżetów samorządowych w Polsce". 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - w imieniu wszystkich radnych złożył 

mieszkańcom, szczególnie tym, którzy ciężko dzisiaj pracują, jutro będą pracować, w święta 

będą pracować życzenia świat Bożego Narodzenia przepełnionych miłością, spędzonych  

w gronie rodzinnym, przyjaciół i pomyślności w 2023 roku. 

 

_______________________________ 

 

Ad 12. Zakończenie XLVII sesji Rady Miejskiej w Świdnicy. 
 

W związku z wyczerpaniem punktów porządku obrad, Przewodniczący Rady Miejskiej Jan 

Dzięcielski podziękował wszystkim za przybycie i zamknął obrady słowami - „zamykam 

XLVII sesję Rady Miejskiej w Świdnicy”. 

 

Przebieg obrad zarejestrowano na płycie CD przechowywanej w Biurze Rady Miejskiej, która 

stanowi integralną część protokołu. 
 

Na tym protokół zakończono.      PRZEWODNICZĄCY RADY  

Protokołowała:         Jan Dzięcielski   

Hanna Surma 

..................................................... 

       / Hanna Surma /  

Świdnica, dnia 23.12.2022 r.       


